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تا پایان ۲۰۲۳

آزادی های اجتماعی 

سفر دور دنیا 

سدهای  افغانستان 

مثل بازار الاغ 

همه می ترسند

موشک بالستیک خرمشهر ۴

اجازه حمله نمی دهیم

دلشان لرزید

اخبار ویژه ... مدیرکل خلیج فارس وزارت خارجه پاسخ داد:

آیا سلطان عمان در سفر به ایران، حامل 
پیام خاصی برای تهران است؟

سرویس سیاسی-  علیرضا عنایتی در ارتباط 
با اهمیت ســفر روز یکشنبه سلطان عمان به تهران 
تصریح کرد: در چارچوب توســعه مناسبات ایران 
با کشــورهای همسایه و پیرامونی خود با توجه به 
اصل سیاست همسایگی که از سوی دولت سیزدهم 
پیگیری می شــود همکاری های ایران با کشورهای 
همسایه و منطقه در ابعاد مختلف توسعه پیدا کرده 
اســت که از نماد مشــخص آن توسعه رفت و آمد 

سران کشورها به یکدیگر است.
وی با بیان این که ســال گذشته رئیس جمهور 
ایران از ســلطنت عمان دیــدار کردند و با مقامات 
عالی رتبه این کشور دیدار و رایزنی داشتند، گفت: 
در سفر آقای رئیسی به مسقط که به دعوت سلطان 
عمان برگزار شــد چندین سند بنیادین و پایه ای در 
راستای توسعه و گسترش روابط دو کشور به امضا 
رســید و متعاقب آن سفر، ما در انتظار سفر سلطان 

عمان به ایران هستیم.
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران با 
تاکید بر این که ســفر سلطان عمان به تهران علاوه 
بر تقویت مناســبات دو جانبــه و همچنین انجام 
گفت وگوهای منطقه ای در جهت اجرایی شــدن 
توافقات صورت گرفته بین دو کشــور در جریان 
ســفر سال گذشــته رئیس جمهور به عمان است، 
تصریح کرد: امیدواریم در این ســفر اسناد دیگری 

بین دو کشور به امضا برسد.
دستیار وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
بــا تاکید بر این که روابط ایران و عمان روابط رو به 
رشــد و رو به توسعه ای است، تصریح کرد: حجم 
تجارت و مناســبات دو کشــور طی مدت اخیر از 
یک روند صعــودی برخوردار بوده چنانکه اکنون 
حجم تجارت دو کشــور حــدود دو میلیارد دلار 

برآورد می شود.
عنایتی در ادامه اضافه کرد: امیدواریم با توسعه 
زیرساخت ها و خطوط مواصلاتی و ارتباط بیشتر 

دســتگاه های اجرایی و اداری و وزارتخانه های دو 
کشــور این مناسبات همچنان توسعه پیدا کند و به 

حجم شایسته خود برسد.
وی در پاســخ به این ســوال که بــا توجه به 
اظهارنظرهای صورت گرفته در چند روز اخیر در 
ارتباط با این سفر آیا سلطان عمان در سفر به تهران 
حامل پیام خاصی اســت؟ اظهــار کرد: من از این 
موضوع اطلاعی ندارم و همانطور که اشــاره کردم 
این ســفر در چارچوب روابط دو جانبه انجام می 
شــود و حتما در جریان آن طبــق روال این گونه 
سفرها ، مقامات عالی رتبه دو کشور در مورد مسائل 

منطقه ای نیز رایزنی و گفت وگو می کنند.

 بر اســاس این گــزارش ، هیثم بن طارق آل 
سعید، سلطان عمان به دعوت رسمی سید ابراهیم 
رئیســی روز یکشنبه به تهران ســفر خواهد کرد  
و عصر یکشــنبه رئیســی در مجموعه فرهنگی-
تاریخی ســعدآباد به طور رسمی از سلطان عمان 
اســتقبال خواهد کرد. سپس رئیسی و سلطان هیثم 
بن طارق مذاکرات خصوصی خود را آغاز خواهند 
کرد و پس از آن هیئت های عالی رتبه دو کشــور با 

یکدیگر گفت وگو و رایزنی خواهند داشت.
تعدادی از وزرا و مقامات ارشــد این کشور، 
ســلطان عمــان را در این ســفر دو روزه همراهی 

می کنند.

سرویس سیاســی- یک عضو هیات رئیسه 
مجلس شورای اسلامی، با اشاره به اینکه در تدوین 
برنامه هفتم توســعه باید واقعیت را جایگزین نگاه 

آرمانی کرد، گفت: 
برای تدوین و تصویب برنامه هفتم توســعه 
کشور فاکتورهای بسیاری باید دیده و اعمال شود 
که از جمله آن واقع گرایی و در نظر گرفتن شرایط 
حقیقــی و موقعیتی واقعی کشــور در حوزه های 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی است. 
محســن پیرهادی در جمع خبرنــگاران در 
ارزیابی از برنامه های توسعه، بیان کرد: هرچند طی 
سال های گذشته و در قالب برنامه های توسعه ای 
بر نظارت تاکید کرده ایم اما نتوانســتیم آن طور که 
در اهداف همان برنامه ها آمده فساد را کنترل کنیم. 
اگر الگوی پاسخگویی، شفافیت و فساد ستیزی را 
جایگزین نظارت ســازمانی کنیم و به سمت فساد 
ســتیزی مشارکتی گام برداریم مسیر فرایند توسعه 

هموارتر و سهل تر خواهد شد.
وی در ادامه اظهار کرد: برای تدوین و تصویب 
برنامه هفتم توسعه کشور فاکتورهای بسیاری باید 
دیده و اعمال شود که از جمله آن واقع گرایی و در 
نظر گرفتن شرایط حقیقی و موقعیتی واقعی کشور 
در حوزه های اقتصادی،اجتماعی و فرهنگی است و 
باید واقعیت را جایگزین نگاه آرمانی و رویا پردازانه 

در برنامه نویسی ها و سیاستگذاری ها کنیم.
نایب رئیس فراکسیون انقلاب ادامه داد:  در کنار 
ضرورت استناد به واقعیت کشور و گام برداشتن در 
مسیر رفع کاستی ها و موانع، تجربه کشورهای توسعه 
یافته گواه این است که توجه به سرمایه اجتماعی بر 
ریل گذاری توسعه ای کشورها اثر مستقیم و مثبت 
دارد اما برغم این نکته عمومی در برنامه های توسعه 
کشــورمان کم توجهی بــه این ظرفیت به صورت 
مستمردیده می شود، رویکردهای جدید توسعه به 
مشــارکت عمومی مردم متکی است و در الگوها و 
برنامه های توســعه همواره تأکید بر این است که 

توسعه از طریق مشارکت حاصل می شود.
وی در ادامه تاکید کرد: تلاش برای طی کردن 
فرایند توســعه، بدون توجه به سرمایه اجتماعی و 
جلب مشــارکت مردم ممکن نیست و نمی تواند 
موفقیت آمیز باشد. در تمامی برنامه های توسعه پس 
از انقلاب، فسادســتیزی محل توجه بوده است اما 
این کار از طریق افزایش نظارت پیگیری می شد و 
نه از طریق شــفافیت. به واژه های شفافیت و فساد 
در کل برنامه های اول تا ششم کمتر از ۱۰بار اشاره 

شده است.
پیرهادی در ادامه تاکید کرد: واژه پاسخگویی 
در کل برنامه های اول تا ششم، ۱۵ بار آمده است اما 
واژه نظارت در تمامی برنامه ها زیاد تکرار شــده و 
فقط در برنامه ششم بیش از ۵۰ بار آمده است یعنی 
نظارت سازمانی یا نظارت بدون اتکا به مشارکت و 
سرمایه اجتماعی دنبال شده است. اگر بپذیریم که به 

رغم تأکید بر نظارت نتوانستیم فساد را کنترل کنیم 
آن گاه متوجه می شویم فسادستیزی غیرمشارکتی 
شکست خورده است به ویژه اینکه  در سال ۲۰۲۱ 
رتبه ایران در ادراک فســاد از میان ۱۸۰ کشور، ۱۵۰ 

بود.
نماینــده مردم تهــران در مجلس شــورای 
اســلامی، تصریح کرد: اگر در ۶ برنامه توسعه ای 
در کنار نظارت، ابزارهای مبتنی بر سرمایه اجتماعی 
مانند شفافیت و پاسخگویی  در برنامه های توسعه 
گنجانده می شــد، احتمالا ادراک عمومی فساد در 
کشــور کاهش می یافت. این مثال نشــان می دهد 
که ابزارهای غیرمشــارکتی و بی توجهی به سرمایه 
اجتماعــی چگونه به مغفول مانــدن و ناکارآمدی 

اهداف برنامه های توسعه ای ما منجر شده اند.
نایب رئیس فراکسیون انقلاب مجلس شورای 
اســلامی در ادامه بیان کرد: اشکال کلی همه برنامه 
های توسعه این است که این اسناد قانونی درواقع به 
برنامه حسابداری ملی شبیه هستند نه برنامه توسعه. 
در ســه برنامه نخست توسعه، رویکردی اقتصادی 
غالب بود و حتی نامی از ســرمایه اجتماعی در این 
برنامه ها نیست به عنوان مثال  اولین برنامه توسعه 
اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی پس از انقلاب مصوب 
سال ۶۸ بر موضوعات اقتصادی متمرکز بوده است و 
احکام آن کمتر به موضوع های اجتماعی و فرهنگی 
پرداخته و اغلب جاهایی که کلمه مشارکت در آن به 
کار گرفته شده به معنای دریافت پول از مردم است.
وی افزود: در ۶ برنامه توسعه ای قبلی شاخص 
ها و مؤلفه های اقتصادی بســیار پرُرنگ هستند و 
توســعه اجتماعی جدی دیده نشده است، نتیجه 
این اغماض در حوزه اجتماعی بروز مشــکلاتی 
مانند ناهماهنگی و موازی کاری، نبود قانون جلب 
مشــارکت، نبود ابزار لازم درصورت عدم تحقق 

برنامه های اجتماعی  است.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه از برنامه چهارم 
به بعد، ســرمایه اجتماعی به برنامه های توسعه ای 

راه یافت، بیان کــرد: در قانون برنامه چهارمْ مؤلفه 
های ساختاری، شناختی و ارتباطی در تعادل بودند 
و به هر ســه مؤلفه توجه شده بود اما در برنامه های 
بعدی توسعه، این تعادل به هم می خورد. در قانون 
برنامه پنجم توسعه، ساختار مولد سرمایه اجتماعی 
کمتر محل توجه قرار گرفت؛ قانون برنامه ششــم، 
برخلاف برنامه پنجم، مؤلفه ســاختاری ســرمایه 
اجتماعی فربه و برجسته شده بود؛ درنتیجه راهبرد 
اصلی دولت و مجلس، تقویت ساختارهای تولید 

سرمایه اجتماعی بود.
وی در ادامه اظهــار کرد: نکته دیگر در مورد 
برنامه ششم این اســت که در این برنامه، بندهایی 
وجــود دارد که با کمک ســرمایه اجتماعی، زمینه 
اجرایی شدن آن احتمالا بهتر فراهم می شد اما در این 
موارد، سیاستگذار به ابزار سرمایه اجتماعی بی توجه 
بود. مثلا در حل مســئله کم آبی، پدافند غیرعامل، 
جنگ نرم و... این امکان وجود داشت که مؤلفه های 
سرمایه اجتماعی به کار گرفته شود و اهداف قانون 
گذار بهتر تأمین شود. با جلب مشارکت مردم، مهار 
کم آبی تســهیل می شد اما سیاستگذار ترجیح داد 
سایر ابزارهای غیرمشارکتی و غیرمرتبط با سرمایه 

اجتماعی را به کار گیرد.
پیرهادی با بیان اینکــه اگر در برنامه هفتم به 
سرمایه اجتماعی و مشارکت مردمی توجه بیشتری 
شود می توان به اثر بخشی بیشتر این برنامه نسبت به 
۶ برنامه قبلی امیدوار شد، خاطرنشان کرد: در برنامه 
های توسعه ای، اغلب تلاش شده از طریق افزایش 
نظارت سازمان های رسمی بازرسی و حسابرسی، 
با فســاد مبارزه و اعتماد عمومی جلب شود اما به 
شــفافیت عمومی کم توجهی شده است. شفافیت 
عمومــی اطلاعات کافی در اختیار مردم می گذارد 
که بر عملکرد بخشهای مختلف دولت نظارت کنند. 
درواقع، همه مردم به ناظر تبدیل می شــوند در این 
صورت، احتمال وقوع فساد کاهش می یابد و اعتماد 

مردم برانگیخته می شود.

مدیرکل خلیج فارس وزارت امور خارجه با بیان این که سفر سلطان عمان به تهران در چارچوب روابط دو جانبه انجام می شود، اظهار کرد: 
امیدواریم در این سفر اسناد جدیدی بین تهران و مسقط برای گسترش تعاملات و همکاری های بین دو کشور به امضا برسد.

دســتیار وزیر خارجه جمهوری اســامی ایران با تاکید بر این که روابط ایران و 
عمان روابط رو به رشــد و رو به توســعه ای اســت، تصریح کرد: حجم تجارت 
و مناســبات دو کشــور طی مدت اخیــر از یک روند صعــودی برخوردار بوده 
چنانکه اکنون حجم تجارت دو کشــور حدود دو میلیارد دلار برآورد می شــود.

سیاسی

ســرویس سیاســی- رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مجلــس گفت: مقاومــت در برابر 
اجــرای قانون تســهیل از باب حفظ 
انحصارهای موجود است و قوه قضائیه 
باید نهادهای متولی وکالت را مکلف به 

اجرای قانون کند.
محمدصالــح جــوکار رئیس 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
مجلس شورای اسلامی درباره تأخیر 
۹ ماهه کانون وکلای برخی از مناطق 
کشــور از جمله حــوزه انتخابیه اش 
در برگــزاری دوره های کارآمــوزی آزمون وکالت، گفت: مجموعه ها و نهادهای 
غیردولتی که در حال ارائه خدمات دولتی هســتند، باید مشمول اجرای قوانین و 
نظارت های جدی از ســوی ارگان های نظارتی شوند. مسئله ای که ما این زمینه از 
آن غفلت کردیم این است که هیچ نهادی نظارتی بر عملکرد کانون وکلا ندارد و 

مشکلات عدیده ای به این دلیل به وجود آمده است.
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: بخشی از این مشکلات 
به قوه قضائیه و وزارت دادگســتری مربوط می شود که باید نظارت لازم را بر این 
نهادها انجام دهند و اگر این دســتگاه های نظارتی کار خودشان را به خوبی انجام 
دهند، به طور یقین قوانین اجرایی خواهد شد و همه نهادهای عمومی غیردولتی هم 
به قوانین تن خواهند داد. رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
افزود: از آنجا که این نظارت ها ضعیف است، متأسفانه آنها از همین فرصت استفاده 

می کنند و وظایف خودشان را به خوبی انجام نمی دهند.
وی قول پیگیری دلیل تأخیر ۹ ماهه در برگزاری دوره های کارآموزی آزمون 
وکالت حوزه انتخابیه اش را داد و گفت: ما به عنوان نماینده باید پیگیر این موضوع 
باشــیم، اما تاکنون متأسفانه هیچ دستگاهی این گزارش را نداده که قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار که مصوب مجلس شــورای اسلامی است، آیا به 
خوبی اجرا شده یا خیر و با توجه به اینکه رسانه ها این گزارش را به ما اعلام کرده اند، 
پیگیر این موضوع خواهیم شد. جوکار در واکنش به کانون وکلا که همچنان معتقد 
اســت قانون تسهیل در حوزه وکالت قابلیت اجرا ندارد، توضیح داد: از این چنین 
مقاومت ها در برابر اجرای قانون زیاد داشته ایم و دلیل آن مقاومت برای از بین نرفتن 
انحصار است. متأسفانه وقتی انحصار در یک حوزه وجود داشته باشد، رشدی هم 
وجود ندارد و در کنار آن فساد و رانت نیز شکل می گیرد. این نماینده مجلس توضیح 
داد: وقتی که انحصار برداشــته شــود، هر کسی بنا به وظیفه ای که دارد و با در نظر 
گرفتن اهداف متعالی که سازمان و شرکتش دارد، عمل می کند و با داشتن بهره وری 

بالاتر تلاش می کند تا خودش را نشان دهد و برندی را برای خودش ایجاد کند.
وی در ادامه با بیان اینکه این قانون در راستای از بین بردن انحصار شکل گرفته 
است، گفت: قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار انحصارها را در خیلی از 
حوزه ها برداشته است، اما خیلی ها همچنان در برابر اجرایی شدن این قانون مقاومت 
می کنند. برای حل این موضوع باید دستگاه قضا آنها را مکلف کند که این قانون را 
اجرا کنند. نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اداره نظارت 
بر وکلای قوه قضائیه باید بر روند اجرای قانون تســهیل در حوزه وکالت نظارت 
داشته باشد. متأسفانه در این زمینه بحث تعارض منافع بسیار جدی است و بعضاً 
این نهادها زیر بار اجرای این قانون نمی روند و می خواهند منافع خودشان را در این 
زمینه تأمین کنند. امیدواریم که کانون وکلا یا هر نهاد و سازمان دیگری که در برابر 
اجــرای این قانون مقاومت دارد، برابر با آنچه قانون مقرر کرده عمل کنند و باعث 

کاهش فشارهای وارده بر مردم در شرایط فعلی باشند.

سرویس سیاسی- معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: معرفی وزیر بازرگانی 
منوط به موافقت مجلس با تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت و تشــکیل 
وزارت بازرگانی است. سیدمحمد حسینی درباره زمان معرفی وزرای کشاورزی، 
صنایع و معادن و بازرگانی به مجلس شــورای اســلامی اظهار کرد: دولت وزیر 
آموزش و پرورش را به مجلس معرفی کرد و پس از تشکیل هیات رئیسه جدید، 
نامه معرفی وزیر در مجلس اعلام وصول شد. وی ادامه داد: اکنون وزیر کشاورزی، 
صنایع و معادن و بازرگانی معرفی خواهند شد البته این به شرطی است که مجلس 
با تشکیل وزارت بازرگانی موافقت کند تا به جای وزیر صنعت، معدن و تجارت، 

دو وزیر با عنوان وزیر صنایع و معادن و وزیر بازرگانی به مجلس پیشنهاد شوند.
معاون رئیس جمهور درباره احتمال معرفی همزمان وزرای پیشــنهادی بیان 

کرد: این بستگی به نظر رئیس جمهور دارد.

ســرویس سیاسی- یک عضو 
کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی گفت: اســتان های شمالی 
ظرفیــت قابل توجهی بــرای جذب 
توریست و رونق گردشگری دارند اما 
از آنجا که از ابتدا نگاه اقتصاد کشاورز 
محور در این منطقه حاکم بوده است، 
توسعه زیرساخت های گردشگری در 

این منطقه مغفول مانده است.
رحمت الله نــوروزی با تاکید بر 
ضرورت توجه به زیرســاخت های 
گردشگری در سطح کشور و تاثیر آن 
بر اقتصاد، بیان کرد: استان های شمالی به ویژه استان گلستان پتانسیل بالایی در حوزه 
جذب گردشگر دارد. چراکه در ظرف دو ساعت گردشگر به کوه، دشت، کوهپایه، 
جنگل و دریا دسترسی پیدا می کند. همه مواهب طبیعی در این منطقه فراهم است. 
اما از آنجا که از ابتدا نگاه اقتصاد کشــاورز محور در این منطقه حاکم بوده اســت، 
توجهی به حوزه صنعت و گردشگری در این منطقه نشده است. وی در ادامه اظهار 
کرد: به عنوان مثال استان گلستان با این گستردگی یک تلکابین هم ندارد. ساخت 
هتل در این منطقه ضعیف است. یکی از کارهایی که کشورهای همسایه ما انجام 
داده اند، توجه به زیرساخت های گردشگری است که توریست نیز برای آنها درآمد 
گسترده ارزی به همراه داشته است اما ما با این جاذبه های زیادی که داریم آنطور 
که باید به حوزه گردشگری توجه نکرده ایم. توجه به زیرساخت های گردشگری 
و جذب توریســت می تواند ارز آوری خوبی برای کشور در شرایط تحریم های 

ظالمانه دشمن، داشته باشد.
نماینده مردم علی آباد در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: لازم است از 
جانب کارگروه اشتغال، منابع پیش بینی شده در تبصره ۱۶ و ۱۸ بودجه برای ارائه 
تسهیلات و صندوق توسعه ملی به این حوزه توجه شود. به اعتقاد بنده اگر ما در 
حوزه گردشگری خوب کار کنیم می توانیم درآمد قابل توجهی از این حوزه کسب 
کنیم. امروز اشتغالی که با توجه به حوزه گردشگری می توانیم ایجاد کنیم به مراتب 
ارزان تر از اشــتغالی است که با توجه به حوزه کشاورزی و صنعت ایجاد خواهد 
شــد. توجه به حوزه گردشگری می تواند در روند تثبیت اشتغال پایدار و اشتغال 

مولد و رونق کسب وکارها خیلی کمک کند.

جوکار رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها:

برخی دستگاه ها در برابر اجرای قانون 
تسهیل مجوزها مقاومت می کنند

دولت چند وزیر به مجلس پیشنهاد 
خواهد داد؟

 نوروزی ؛ نماینده مجلس شورای اسلامی:

توسعه گردشگری برای کشور
 ارزآوری دارد

چند مقام مصری به یک رســانه اماراتی اعــلام کردند، تهران و قاهره طی 
ماه های آتی سفیر تبادل خواهند کرد. مقامات مصری به روزنامه اماراتی »نشنال« 
گفتنــد، انتظــار می رود ایران و مصر طی ماه های آتی به عنوان بخشــی از روند 
میانجیگرانه عمان برای عادی سازی روابط میان تهران و قاهره، تبادل سفیر انجام 
دهند. دو مقام مصری همچنین از توافق برای برگزاری دیدار میان ســیدابراهیم 
رئیسی و عبدالفتاح السیسی روسای جمهور ایران و مصر خبر دادند. به گفته آنها، 
احتمالا دیدار ســران ایران و مصر تا پایان ســال جاری میلادی صورت خواهد 
گرفت. بر اساس اظهارات مقامات فوق، این خبر پس از آن منتشر شده که سلطان 
هیثم بن طارق سلطان عمان، چند روز پیش طی سفر به قاهره در خصوص روابط 

ایران و مصر گفت وگو کرد.

دستیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی در توئیتی 
از تدوین ساختار قانونی پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی خبر داد. سکینه 
سادات پاد در این توئیت نوشت: حسب دستور رئیس جمهور محترم، ساختار 
قانونی پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی، به کمک متخصصین و به منظور 

نهادینه شدن این مهم، تدوین و تقدیم ایشان شد.

فرمانده ناو شکن دنا درباره نحوه تأمین سوخت و مواد غذایی برای سفر ۲۱۳ 
روزه ناوگروه ۸۶ توضیح داد. ناخدای عرشه مغانی فرمانده ناوشکن دنا اظهار کرد: 
تأمین سوخت ناو دنا در سفر ناوگروه ۸۶ نیروی دریایی ارتش در دور دنیا از طریق 
ناوبندر مکران تأمین می شد. وی افزود: سوخت مصرفی با ضریب بیشتری کامل 
در انبار های ناوبندر مکران تعیبیه و ذخیره شده بود و ناو مکران برای خودش و 
برای ناو دنا ســوخت کامل ســفر را به میزان مصرف ۹ تا ۱۰ ماه ذخیره کرده بود. 
به گفته فرمانده ناوشکن دنا، موادغذایی و سوخت در سفر های طولانی دریایی 
اهمیت زیادی دارد و ما از شرکت های دانش بنیان داخلی در زمینه ماندگاری مواد 
غذایی، ذخیره میوه جات و خشکبار و گوشت در انبار های بالای صفر و زیر صفر 
همکاری گرفتیم تا بتوانیم این مأموریت را به درستی به انجام برسانیم. ناخدای 
عرشه مغانی همچنین تصریح کرد: برخی مواد غذایی با ماندگاری بالای یک سال 
را نیز در ناو مکران ذخیره کرده بودیم و در این زمینه هیچ مشکلی در تغذیه نیرو ها 

و خدمه وجود نداشت.

در حالی  که مقامات ایران تأکید دارند، باید هیأت فنی این کشور، میزان آب 
رود هلمند در سدهای افغانستان را ارزیابی کند، ذبیح الله مجاهد، سخن گوی طالبان 
گفت، در معاهده  ۱۳۵۱ در این باره چیزی گفته نشده است. وی گفته با توجه به 
معاهده، ممکن است طالبان به هیأت ایرانی اجازه  بازدید از سدهای آب افغانستان 
را ندهند. مجاهد در پاسخ به این پرسش که ایران می گوید آب کافی وجود دارد 
و چگونه میزان آب هلمند مشخص شود، گفت که طالبان تیم های فنی دارند و 

در برخی جاها آب است.
وی گفت: »در جاهایی که آب اســت ما آن را قبول داریم، مگر مســیر آب 
بسیار خشک باشد و آبی که به طرف ایران آزاد می شود به ایران نمی رسد، جذب 

می شود.«

وزیر ارتباطات دولت روحانی در توییتی کنایه آمیز درباره بازار خودرو بیان 
کــرد: احتمال می دهــم اگر عرضه کالا آزادانه بود -مثل بازار الاغ- وضع قیمت 
برخی خودروها این گونه نبود. احمد جانجان، یکی از کاربران در توئیتی نوشت: 
خر شده ۴۶ میلیون بعد به ایران خودرو میگن باید ۲۰۶ رو بدی ۲۱۵ میلیون! یه 
طوری شــده که دیگه نمیشه به کسی خر هم گفت! محمدجواد آذری جهرمی، 
وزیر ارتباطات دولت روحانی هم در پاسخ نوشت: صحت آمارها در خروجی 
تحلیل خیلی موثره، البته که احتمال می دهم اگر عرضه کالا آزادانه بود -مثل بازار 

الاغ- وضع قیمت برخی خودروها این گونه نبود.

یک عضو حزب موتلفه گفت: حزب موتلفه ثابت رای بوده و به همین دلیل 
همه از این حزب می ترسند.محسن رفیق دوست گفت : امام خمینی در ابتدای 
حرکتش موتلفه را تاسیس کرد تا اسلام سیاسی را به مردم بشناساند. موتلفه معنی 
تقیه را در جامعه آشکار کرد که تقیه این نیست که در کنج خانه بنشینیم، بلکه یعنی 
مخفیانه مبارزه کنیم. افتخار موتلفه این است که توسط همه مراجع مورد تایید قرار 
گرفته است. وی ادامه داد: ما ۱۵ نفر از سران موتلفه بعد انقلاب دور هم جمع می 
شدیم و  اخبار جامعه را از طریق سید احمد به امام می رسانیدم. یک بار مرحوم 
سید احمد از طرف امام گفت که شما موتلفه ای ها تا آخر پای نهضت ایستاده اید. 
همیــن حــرف را رهبر انقلاب و مراجع زده اند، چون موتلفه از عهد خود با امام 
دست برنداشته است. رفیق دوست خاطرنشان کرد: همه از موتلفه می ترسیدند 
چون این حزب ثابت رای بوده و پای عهد خود است. خواهش می کنم جوانان به 

موتلفه بپیوندد تا این موتلفه باشد که انقلاب را تقدیم امام زمان کند.

رســانه های صهیونیستی همزمان با رونمایی از موشک بالستیک خرمشهر 
۴ در ایران، خبر این رویداد مهم و جزئیات مربوط به قابلیت های این موشک را 
منتشر کردند. روزنامه اورشلیم پست با تاکید بر اینکه تهران با موفقیت موشک 
بالستیک دوربرد جدیدی را پرتاب کرده است، نوشت: جمهوری اسلامی ایران از 
نسل چهارم موشک های خرمشهر با نام خیبر رونمایی کرد که برد ۲۰۰۰ کیلومتری 
و قابلیت حمل کلاهک ۱۵۰۰ کیلوگرمی دارد. اورشــلیم پست افزود: تهران که 
تاکید دارد، موشــک هایش کاملا دفاعی هستند و جنبه بازدارندگی دارند، برنامه 
موشکی خود را به ویژه در حوزه موشک های بالستیک توسعه داده است. روزنامه 
تایمز آو اســرائیل نیز در این باره نوشــت: موشک بالستیک خیبر - جدیدترین 
نسخه از موشک های خرمشهر که دوربردترین موشک ایران تا به امروز به شمار 
می آید - در کنار یک ماکت از مســجد الاقصی در پخش زنده تلویزیون دولتی 

ایران رونمایی شد.

معاون وزیر خارجه جمهوری آذربایجان ضمن بیان این که »در مناقشــات 
دیگر کشورها مداخله نمی کنیم«، گفت باکو به رژیم صهیونیستی اجازه حمله از 
خاک خود به ایران را نخواهد داد. »فاریز رضایف« معاون وزیر خارجه جمهوری 
آذربایجان در مصاحبه با رسانه های صهیونیستی گفت »باکو در مناقشات دیگر 
کشــورها مداخله نمی کند، بنابراین به اسرائیل اجازه حمله از خاکش به ایران را 

نخواهد داد«. 

معاون اقتصادی رییس جمهور در هشتاد و پنجمین نشست شورای گفت 
و گوی دولت و بخش خصوصی در کرمان گفت: اگر بخشــنامه ها چارچوب 
محکمی داشته باشد، مجلس قانونی برخلاف آن نمی نویسد و وزرا نیز نمی توانند 
آن را تغییــر دهند. رضایی افــزود: تلاش داریم تحولات و اصلاحات اقتصادی 
عمیقی در کشور آغاز شود؛ اما مشکل فشارهای اجتماعی را داریم که باید گفت 
بــرای این تحولات، صبر و حوصله می خواهیــم. وی عنوان کرد: با حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی فضاســازی گســترده ای شد و برخی از دوستان ما دلشان لرزید و 
مقداری کار را متوقف کردند که به نظر من باید این تحولات را سریع ادامه دهیم 

و به گذشته برنگردیم. 

پیرهادی عضو هیات رئیسه مجلس:

در برنامه هفتم توسعه باید واقعیت را جایگزین نگاه 
آرمانی کرد
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